
 

 

ZÁPIS Z VALNÉ HROMADY  
ASOCIACE REŽISÉRŮ, SCENÁRISTŮ A DRAMATURGŮ – ARAS 
 
Termín a místo konání: 25. 4. 2023 od 17:30 na Filozofické fakultě UK  
účast: 52 členů (včetně plných mocí) 
18:00 oficiální zahájení po uplynutí 30min dle stanov 
 
PROGRAM VALNÉ HROMADY ARAS 

1. Vystoupení hostů – Michal Šašek, náměstek ministra kultury  
2. Schválení programu VH 
3. Výroční zpráva a její schválení /hlasování/  
4. Zpráva kontrolní komise její schválení /hlasování/  
5. Zpráva o hospodaření a schválení rozpočtu ARAS na rok 2023 /hlasování/ 
6. Návrh na snížená členského příspěvku /hlasování/ 
7. Volba členů Rady ARAS  
8. diskuze 

 

 
Předseda Radim Špaček uvítal členy a uvedl hosty. 
 
1. Vystoupení hostů  
Náměstek ministra kultury Michal Šašek referoval o transformaci SFKMG na SFA a odpovídal na dotazy. 
Diskutovalo se o změně systému expertů a rady – řešily se možná pozitiva ale i negativa. Většina 
přítomných kritizovala návrh na sestavení nového představenstva SFKMG složeného z plátců 
(soukromý sektor i stát).  
 

 
2. Schválení programu VH 
Předseda Radim Špaček představil program VH. 
Program VH ARAS byl schválen všemi zúčastněnými členy. 
 

 
3. Výroční zpráva předsedy ARAS 
Přednesl Radim Špaček. 
 

Výroční zpráva o činnosti ARAS za uplynulý rok 2022 
 
Z toho, co se nám za uplynulý rok povedlo, bych vyzdvihl zejména fakt, že jsme dostali dva granty - od 
Státního fondu kinematografie na celoroční činnost (pokračuje i v roce 2023) a od Ministerstva 
kultury na výzkum Status umělce. Díky této finanční podpoře se naše asociace mohla dále rozvíjet a 
realizovat mnoho nových akcí či projektů.  
 
V březnu 2022 proběhla schůzka v České televizi s jejím vedením (pánové Maxa, Fridrich a Myslík), 
účastnili se též zástupci agentury DILIA (pánové Srstka a Barták). Tématem bylo námi požadované 
navýšení honorářů minimálně o inflaci (6-10%), jednání skončilo neúspěchem z důvodu kritické 
finanční situace ČT. 
 



 

 

8. března 2022 byli do komise pobídek Fondu kinematografie zvoleni tři naši nominanti: Lubomír 
Konečný, Nataša Slavíková a Ludmila Claussová. Do komise byla zvolena i kandidátka Ivana 
Košuličová. 
 
31. března 2022 proběhla schůzka s novým ministrem kultury Martinem Baxou. Informovali jsme ho o 
tématech, na kterých jsme zainteresováni, stručně jsme si vyjasnili stanoviska a zbytek agendy jsme 
pak důkladně probrali s panem Michalem Šaškem, tehdejším poradcem - a nyní již náměstkem - 
ministra pro oblast kinematografie. Náš dialog byl velmi otevřený a přátelský, diskuse se točila 
zejména okolo novely autorského zákona, finanční situace ČT, Statusu umělce či zpoplatnění online 
platforem. 
 
ARAS se na jaře stal členem Hospodářské komory ČR, od podzimu i členem sekce Kulturně kreativního 
průmyslu. 
 
Valná hromada FERA se konala v květnu 2022 ve Frankfurtu, za ARAS se jí zúčastnil Vojtěch Filčev. 
 
Od září probíhá inovovaný cyklus projekcí “ARAS promítá”, který je teď v Edison Filmhub daleko 
navštěvovanější a úspěšnější. Noví mladí členové (zejména Tomasz Winski a Marek Čermák) iniciovali 
další cyklus, tentokrát pro náročnější diváky “ARAS provokace”. V roce 2022 proběhlo zatím 5 projekcí 
z ARAS promítá a 3 z ARAS provokace, úspěšně pokračují i v roce 2023. 
 
V rámci zviditelňování naší asociace navenek jsme navázali spolupráci s některými filmovými 
festivaly. V září jsme společně s platformou Actorsmap zorganizovali večírek na plzeňském Finále a 
v říjnu pak besedu o společenských dokumentech v ČT na festivalu dokumentů v Jihlavě.  
 
Večer ARAS se konal 20. října 2022 v kině Ponrepo. Hosty panelové diskuze byli:  
Ivan David – autorské smlouvy (pro členy ke stažení na uzavřené webové stránce) 
Jiří Srstka a Jan Barták – novela autorského zákona 
Vráťa Šlajer – memorandum ARAS - APA 
V druhé části večera jsme slavnostně ohlásili vítěze Ceny ARAS. Z jedenácti nominovaných filmů 
vybral vítěze jediný porotce – rusista, překladatel a sémiotik vyučující na Curyšské univerzitě, PhDr. 
Tomáš Glanc. Oceněným snímkem se stal titul „Za pár hodin zítra“ režiséra Jana Daniela z FAMO 
Písek. 
 
Minulá valná hromada se konala 20. října 2022 v rámci Večera ARAS – podařilo se  schválit výroční 
zprávu, rozpočet a odhlasovat úpravu stanov. Od října máme také nové složení Rady: Radim Špaček, 
Alena Derzsiová, Marta Nováková, Vojtěch Filčev, Václav Kadrnka, Roman Kopřivík, Vít Janeček a Dan 
Wlodarczyk. Následně byla místopředsedkyní Rady zvolena Marta Nováková.  
 
V listopadu jsme zahájili sérii odborných přednášek na FAMU pro naše členy, studenty i odbornou 
veřejnost. Prvním byl příspěvek Ivana Davida o autorských smlouvách, kterému předcházelo 
vypracování vzorových smluv, jež jsme představili na Večeru ARAS. Přednášky úspěšně pokračují i 
v roce 2023.  
 
5. prosince 2022 byly do Rady SFKMG nominovány Nataša Slavíková, Bára Kopecká a Pavlína 
Kalandrová – zatím nezvoleny. 
 
7. prosince 2022 byli do komise pobídek SFKMG nominováni Daniela Staníková a Přemysl Martinek – 
v únoru 2023 byla zvolena Daniela Vopeláková Staníková. 



 

 

 
V prosinci jsme se v rámci profesionalizace asociace domluvili na spolupráci s dvěma externími 
odborníky: Jolanou Dankovou, která má na starosti PR a grafikem Jakubem Dudáčkem.  
 
Nechali jsme vytisknout členské průkazky, které vám poskytují mnoho benefitů: zlevněné vstupenky 
do divadel, volné akreditace na vybrané filmové festivaly, slevu na projekce ARAS promítá a ARAS 
provokace a další. Veškeré informace dohledáte na uzavřené části našich webových stránek.  
 
Celý rok jsme průběžně jednali s APA, jsme ve shodě, že bychom rádi společně zformulovali jakési 
memorandum, které by vytyčilo obecné mantinely pro úspěšnou spolupráci mezi autory a 
producenty. Je to běh na dlouhou trať a nechceme nic uspěchat, schůzky budou jistě pokračovat i v 
průběhu letošního roku. 
 
Dalším celoročním tématem byla chystaná transformace Fondu kinematografie (SFKMG) – ARAS je 
členem poradní skupiny na Ministerstvu kultury, aktivně se účastníme všech jednání, připomínkujeme 
novelu zákona o audiovizi, jsme v kontaktu i s členy Rady Fondu.  
 
Z dalších aktivit, které se přelévají do letošního roku, bych rád upozornil na naši přítomnost na dalších 
festivalech (Karlovy Vary a Letní filmová škola), na iniciativu “Za lepší ČT”, která souvisí s nadcházející 
volbou generálního ředitele této instituce i na sérii neformálních setkání se zástupci nejdůležitějších 
televizních stanic pod názvem ARAS@TV. 

Radim Špaček 
předseda ARAS 
17. dubna 2023 

Výroční zpráva byla schválena všemi zúčastněnými členy.  
 

 
4. Zpráva kontrolní komise 
Přednesla Iveta Svobodová 
 

Zpráva kontrolní komise ARAS za rok 2022 
 
Kontrolní komise ve složení:  
Iveta Svobodová, Tomáš Kapras a Martin Řezníček (předseda) 
 
Komise nezávisle samostatně prošla účetnictví a per rollam jsme shledali účetnictví, jako řádně 
vedené. Čerpání probíhalo ve standardních výdajových i příjmových položkách.  Loni bylo o něco 
složitější než jiné roky, protože jsme obdrželi dvě dotace, tudíž jsme se sešly s paní tajemnicí, která 
nám ochotně vysvětlila vše, co jsme potřebovali. Účetnictví je členům k nahlédnutí, či podrobnému 
prostudování u tajemnice ARAS Zuzany Martincové. 
 
Hospodaření je za rok 2022 v přebytku. Dotaci z Ministerstva kultury na výzkumnou činnost Statusu 
umělce ve výši 450.000 Kč, jsme vyčerpali a k 31.12. 2022 řádně vyúčtovali. Co se týče dotace Státní 
fondu kinematografie, která činila 415.000 Kč, jsme vyčerpali ke konci roku 110. 000 Kč a na rok 2023 
nám zůstala částka přes 300.000 korun. Tudíž účetnictví je k 31.12.2022 v zisku 331.296,32 Kč, a to 
díky zmíněné dotaci. 
 
Musíme zmínit, že nám agentura Dilia přispěla částkou 30.000 Kč na „Večer ARAS“ a i díky ní se mohl 
uskutečnit, myslíme, podařený „Večer ARAS“.   



 

 

 
Stále udržujeme pravidelné projekce v Edison Filmhub. A díky dotacím v nich i letos můžeme 
pokračovat.   
 
Platili jsme řádný členský příspěvek FERA, ve výši 1035 EUR, v přepočtu 25.440,30 Kč. 
 
Co se členských příspěvků týče k 31.12.2022 uhradilo 84 členů příspěvek na daný rok + 22 členů 
uhradilo starší dluh. K témuž datu bylo 162 členů ARAS. Tedy 60 členů nezaplatilo!  
Tedy k 4.4.2023 byl dluh na příspěvcích za minulé roky přes 110.000 Kč.  
Paní Martincová pravidelně oslovuje neplatiče o úhradu dlužných příspěvků.      
 
Celkem se v roce 2022 vybralo za členské příspěvky 124.400 Kč.  
 
Zisky a ztráty přehledně přednesla paní Zuzka Martincová ve zprávě o hospodaření. Úkolem naší 
zprávy je kontrola hospodaření a konstatujeme, že vše shledáváme bez závad. 
 

Ing. Martin Řezníček, předseda KK 
MgA. Iveta Svobodova, místopředsedkyně KK 

Tomáš Kapras, místopředseda KK 
V Praze 20.4.2023 

Zpráva kontrolní komise byla schválena všemi zúčastněnými členy.  
 

 
5. Zpráva o hospodaření za rok 2022 a schválení rozpočtu na rok 2023 
přednesla tajemnice Zuzana Martincová  
 

Zpráva o hospodaření ARAS za rok 2022 

 
 

Číslo 

účtu
Název účtu

Počáteční 

stav

Obraty za 

období D

Obraty za období 

MD
Obraty rozdíl koncový stav

Náklady

501 Spotřeba materiálu -  Kč     16 435,80 Kč    -  Kč                      16 435,80 Kč          16 435,80 Kč        

518 Ostatní služby -  Kč     583 431,51 Kč  -  Kč                      583 431,51 Kč       583 431,51 Kč      

521 Mzdové náklady -  Kč     30 000,00 Kč    -  Kč                      30 000,00 Kč          30 000,00 Kč        

538 Ostatní daně a poplatky -  Kč     5 000,00 Kč       -  Kč                      5 000,00 Kč            5 000,00 Kč           

545 Kurzové ztráty -  Kč     697,21 Kč          -  Kč                      697,21 Kč               697,21 Kč              

546 Dary -  Kč     20 000,00 Kč    -  Kč                      20 000,00 Kč          20 000,00 Kč        

549 Jiné ostatní náklady -  Kč     111,00 Kč          -  Kč                      111,00 Kč               111,00 Kč              

582 Poskytnuté členské příspěvky -  Kč     32 440,30 Kč    -  Kč                      32 440,30 Kč          32 440,30 Kč        

591 Daň z příjmů -  Kč     0,96 Kč               -  Kč                      0,96 Kč                    0,96 Kč                   

Náklady celkem -  Kč      688 116,78 Kč  -  Kč                      688 116,78 Kč        688 116,78 Kč      

Výsledovka Asociace režisérů a scénáristů-ARAS IČ: 70969841 Rok: 2022



 

 

 

 
Hospodaření v roce 2022 bylo navýšené vzhledem k dotacím od SFKMG na celoroční činnost asociace 
a MK ČR na výzkumnou činnost Status umělce. Dotace MK ČR byla řádně vyúčtována, dotace SFKMG 
pokračuje až do podzimu roku 2023.  

• Celkové příjmy za rok 2022 = 1.019.413 Kč 

• Celkové výdaje za rok 2023 = 688.117 Kč 
 

Statistiky za rok 2022 (k 31. 12. 2022): 
Počet členů ARAS = 162 
Členství zrušili: Robert Sedláček, Jana Micenková, Petr Babinec, Jana Knitlová, Ivan Fíla, Josef Klíma, 
zemřel Radan Dolejš  
Noví členové: Štěpán Altrichter, Tomáš Bařina, Anna Bobreková, Slávek Horák, Lucie Králová, Tomáš 
Kratochvíl, Martina Malinová, Vojtěch Mašek, Tereza Nováková, Jan Rendl, Tereza Tara, Tereza 
Vejvodová 
Tři členové jsou zproštěni příspěvků: Gustav Oplustil, Jiří Vanýsek, Ljuba Václavová 
 
Zbývají ještě nedoplatky příspěvků za roky předcházející. Byl vypracován přehled všech nezaplacených 
příspěvků a průběžně rozesíláme výzvy k úhradě. 
 
Zůstatek na běžném účtu k 31. 12. 2022 = 426.678,01 Kč 
Zůstatek na spořícím účtu k 31. 12. 2022 = 49.983,09 Kč                    
Celkový zůstatek na obou účtech k 31. 12. 2022 = 476.661,10 Kč                                               
                                   
Účetně je vše v pořádku, do dokladů může kdokoli z členů ARAS nahlédnout a hospodaření po dohodě 
zkontrolovat.  
Rada ARAS se v roce 2022 sešla celkem: 10x 
 

Schválení rozpočtu ARAS na rok 2023 
 

• předpokládané příjmy z členských příspěvků jsou 195.000 Kč - výše příspěvku na rok 2023 je 
stejná jako v minulých letech: základní 1300 Kč, důchodci 500 Kč, čekatelé 650 Kč. 

• podáme opět žádost o dotaci na celoroční činnost organizace od SFKMG, čímž by se nám příjmy 
znatelně navýšily 
 

• Předpokládané výdaje jsou 500.000 Kč – konkrétně na Večer ARAS a Cenu ARAS, poštovné, 
kancelářské potřeby a tisk, webové stránky, Facebook a newsletter, členský příspěvek FERA a 
HK, doprava a ubytování, právní a účetní služby, pronájmy prostor a techniky, občerstvení, 

Výnosy

644 Výnosové úroky -  Kč     -  Kč                 5,00 Kč                    5,00 Kč                    5,00 Kč                   

649 Jiné ostatní výnosy -  Kč     -  Kč                 30 008,10 Kč          30 008,10 Kč          30 008,10 Kč        

684 Přijaté členské příspěvky -  Kč     -  Kč                 124 400,00 Kč       124 400,00 Kč       124 400,00 Kč      

691 Provozní dotace -  Kč     -  Kč                 865 000,00 Kč       865 000,00 Kč       865 000,00 Kč      

Výnosy celkem -  Kč      -  Kč                 1 019 413,10 Kč    1 019 413,10 Kč    1 019 413,10 Kč   

Hospodářský zisk za období 331 296,32 Kč        

Hospodářský zisk celkem 331 296,32 Kč      



 

 

licenční poplatky, honoráře tajemnice, grafika a PR manažerky, odborné konzultace, asistence 
atd.  

Vypracovala: Zuzana Martincová, 5. 4. 2023 
 
Zpráva o hospodaření za rok 2022 a rozpočet na rok 2023 byly schváleny všemi zúčastněnými členy. 
 

 
6. Úprava členského příspěvku 
přednesl Radim Špaček 
Je navrženo snížení členského příspěvku o 50% pro rodiče na mateřské a rodičovské dovolené.  
  
Návrh byl schválen 51 členy, jeden člen se zdržel hlasování. 
 

 
7. volba radních 
3 členům Rady ARAS (Marta Nováková, Alena Derzsiová a Vít Janeček) končí tříletý mandát, proběhne 
tedy volba na obsazení těchto 3 pozic na další 3 roky. Zároveň je nutné obsadit 1 pozici radního, která 
nebyla zvolena při poslední VH (20.10.2022). Celkem jsou tedy volena 4 místa v Radě.  
 
Členové byli dopředu vyzváni, aby sdělili své nominace. Kandidovali: Marta Nováková, Alena Derzsiová, 
Vít Janeček, Tereza Vejvodová a Andrea Culková. Každý z nominovaných se krátce představil a přednesl 
svou vizi Radního ARAS.  
 
Byla ustanovena volební komise ve složení: Vojtěch Filčev, Roman Kopřivík a Roman Vávra. 
 
Dle získaných hlasů byli v tomto pořadí do Rady ARAS zvoleni:  
1. Marta Nováková 
2. Tereza Vejvodová 
3. Alena Derzsiová 
4. Andrea Culková 
 
Členové poděkovali předsedovi Radimovi Špačkovi za působení v této funkci.  
 

 
8. Diskuze  
 
Andrea Culková prezentovala návrh, aby v zákoně o transformaci SFKMG byla obecná formulace o 
environmentální zodpovědnosti. ČR se k dodržování environmentálních pravidel jako člen EU již 
zavázala.  V novele musí být závazek opět zmíněn, aby v následném Statutu Fondu mohly být 
rozpracovány detaily.   
Členové s tímto návrhem souhlasí.  
 
ARAS se momentálně účastní programu OVACE, pořádaného inovačním centrem Inion. Jde o sérii 
seminářů zaměřených na marketing, management a efektivní řízení asociací. Pro lepší poznání potřeb 
našich členů jsme rozdali krátké dotazníky, díky nimž budeme lépe cílit naše akce a aktivity.  
 

konec VH byl ve 20:30 
Zápis provedla: Zuzana Martincová 


